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Omluveni: prezenční listina 

Mimořádnou schůzi  zahájil  př.  K.  Schwarzenberg ve 13.25 hod.  Uvedl,  že  ji  svolal
z důvodu  prezentace  priorit  Ministerstva  zahraničních  věcí  ministrem  zahraničních  věcí
Lubomírem Zaorálkem. Poslanci s navrženým pořadem jednání souhlasili /hlasování 14-0-0/.

Návrh pořadu jednání:  

1. Priority Ministerstva zahraničních věcí
2. Sdělení předsedy
3.         Připomínky a podněty poslanců

1. Priority Ministerstva zahraničních věcí

Ministr zahraničních věcí PhDr. Lubomír Zaorálek poděkoval za pozvání a přistoupil k
prezentaci hlavních bodů koncepce Ministerstva zahraničních věcí. Úvodem vysvětlil  stále
neukončené  řešení  personálních  otázek  ve  vedení  rezortu  z  důvodu  snahy  o  sjednocení
ministerstva v rámci politického zadání, které má v plánu vypracovat v horizontu několika
týdnů. Nabídl, že je připraven o něm diskutovat také se zahraničním výborem. Poté přistoupil
k zahraničně–politickým prioritám vlády a k zásadám jejich naplňování. Uvedl, že nepovažuje
za samozřejmé, že se ČR nachází v jedné z nejbezpečnějších a relativně nejbohatších zón
světa.  V daném kontextu zdůraznil  důležitost  udržování  sousedských vztahů s nejbližšími
zeměmi.  Vyjádřil  také  přesvědčení,  že  EU  zkultivovala  politické  prostředí  v Evropě,
jež umožňuje vzájemná setkání přinášející příležitosti k vytváření aliance a prosazování zájmů
ČR,  jako  je  tomu  například  ve  skupině  V4.  Vyslovil  názor,  že  EU  poskytuje  právní
a organizační rámec, který umožňuje ČR být v Evropě aktivní, je proto potřeba se o problémy
EU zajímat. Upozornil na skutečnost, že v EU chybí prvky hospodářské politiky, které jsou
institucionálně zajištěné. Podpořil prohlubování integrace v oblasti měnové unie. Zdůraznil
nutnost  připravenosti  na  neočekávané  krize,  ať  už  hospodářské,  tak  politické,  jakou nyní
představuje  například  situace  na  Ukrajině.  Konstatoval,  že  myšlenka  společné  zahraniční
a bezpečnostní  politiky EU dostává novou a větší  váhu,  než měla  donedávna.  Akcentoval
potřebu Evropy řešit  své záležitosti  samostatně a zaujmout jasný, jednotný postoj v rámci
společného  postupu.  Za  svůj  cíl  v  evropské  politice  si  vytyčil  maximální  účast  ČR
na debatách o dalším procesu integrace. Vyjádřil znepokojení, že se hlavní pohyb přesouvá
do zemí eurozóny. Zdůraznil,  že současná německá pozice je zatím inkluzivní,  ale nemusí
tomu tak být v budoucnu, a je proto nezbytné udělat vše pro to, aby Evropská unie byla jeden
celek a nevzdálila se ČR. Za další prioritu označil srozumitelnost a předvídatelnost ČR pro
ostatní  státy.  Vyjádřil  snahu  o  vytvoření  chybějící  jednotné  koncepce  české  zahraniční
politiky,  která  by  byla  sestavena  napříč  politickým  spektrem  a  tím  byla  zachována  její
kontinuita v dalších volebních obdobích. Uvedl, že je podstatný, aby ČR byla schopna mluvit
o nepříjemných věcech, které ji ohrožují,  a jasně definovala svůj zájem a rozsah podpory.
Podtrhl důležitost zájmu ČR, aby EU byla silným celkem a partnerem. Vyjádřil názor, že by
se ČR měla podílet  na vojenských akcích připravovaných EU v rámci sdílení bezpečnosti.

2



Poukázal  na význam  spolupráce  v rámci  Visegrádské  skupiny.  Ocenil,  že  bývalý  ministr
zahraničí Karel Schwarzenberg držel politiku lidských práv jako součást zahraniční politiky
ČR. Upozornil však na složitost problematiky v kontextu odtažitosti velké části společnosti
k podpoře  lidských  práv  v zahraničí  při  existenci  problémů  s  fungováním  české  justice.
Vyjádřil  názor,  že Evropa  není  majitelem  univerzální  koncepce  lidských  práv  a  svobod
a je potřeba hledat v rámci mezinárodních vztahů společný jazyk pro komunikaci. Předeslal
zájem  o  organizaci  různých  konferencí  a  seminářů,  které  by  vedly  k  diskusi  o  lidských
právech.  Vysvětlil  důležitost  identifikace  veřejnosti  s tématem lidských práv a  postupného
odklonu od vnímání záležitosti  jako politiky elit.  Vyslovil podporu parlamentní diplomacii.
V otázce  ekonomické  diplomacie  popsal  problémy  způsobené  nejasností  vedení.  Uvedl,
že MZV by mělo vytvořit koncepci a stanovit priority vedoucí ke srozumitelnosti dané oblasti
pro  podnikatelský  svět.  Sdělil,  že  sjednocením  a zefektivněním  ekonomické  diplomacie
pověřil  nového  náměstka  ministra  zahraničních  věcí  Martina  Tlapu.  Rozebral  účelnost
podnikatelských  misí.  Zdůraznil,  že  vyvine  maximální  úsilí  pro  uzavření  dohody  týkající
se sporů v oblasti působnosti mezi MPO a MZV. Za zásadní roli MZV jmenoval také oblast
konzulárních  styků,  v rámci  které  považuje  za  povinnost  ČR a MZV starat  se  a pomáhat
českým občanům v zahraničí. Uvedl, že si je taktéž vědom důležitosti vytváření obrazu ČR
v zahraničí. 

Posl.  R.  B hnischӧ  vyjádřil  překvapení  nad  hlubokou,  esenciální  debatou  o  jádru
zahraniční politiky během probíhající schůze. Pozitivně zhodnotil přístup k prezentaci, avšak
konstatovat,  že  rozprava  v takovém  rozsahu  by  měla  trvat  zhruba  tři  až  čtyři  hodiny
a v uzavřeném režimu vzhledem ke skutečnosti, že ministr L. Zaorálek otevřel během svého
úvodního  slova  mnoho  zajímavých  témat  počínaje  parlamentní  diplomacií,  pokračujíce
zásahem v Mali, v rámci které poukázal na možnou rozdílnost názorů na roli ČR a Francie
a na  přístup  jak  a  komu sekundovat.  Uvedl,  že  očekával  spíše  debatu  o prvních  krocích,
prioritách a personálním obsazení ministerstva, změnách, které nastaly. Požádal o objasnění
vztahu ČR k Východnímu partnerství a také formulace o vyrovnanější politice k Blízkému
východu, které ministr  L.  Zaorálek již  dříve komentoval  v médiích.  Poděkoval za zmínku
o parlamentní  diplomacii  a  doplnil,  že  v minulém  období  zahraniční  výbor  a  jednotlivé
meziparlamentní skupiny přátel sehráli dle jeho názoru důležitou roli. Ocenil práci bývalého
náměstka ministra zahraničních věcí T. Duba, který na MZV přenášel parlamentní zkušenost.
Dodal, že v danou chvíli postrádá osobu na MZV, mimo ministra L. Zaorálka, která by nesla
podobnou zkušenost. 

Ministr  L. Zaorálek reagoval, že kvality bývalého náměstka T. Duba budou využity
na vhodném postu v diplomacii. Připomněl, že pro oblast ekonomické diplomacie jmenoval
náměstka s příslušnými zkušenostmi Ing. Martina Tlapu, MBA, ve kterého má plnou důvěru.
Uvedl, že považuje za zajímavou otázku o vyváženosti politiky k Blízkému východu. Sdělil,
že se  již  spojil  se  svým  protějškem,  ministrem  zahraničních  věcí  Izraele  Avigdorem
Liebermanem, a ujistil jej, že ČR ctí zásadu kontinuity. Dodal, že jeho úmyslem je podpořit
a pokračovat v myšlence probíhajícího strategického dialogu mezi ČR a Izraele. Zdůraznil,
že záležitost vyrovnanosti není spojena s ukončením existujícího způsobu komunikace, který
má  pro  ČR  důležitý  význam,  připustil  však  možnost  otevření  nových  témat  v rámci
strategického dialogu, například v oblasti dodržování lidských práv, u blízkých partnerů ČR
nevyjímaje  (například  otázka  situace  na  Západním břehu  Jordánu).  Akcentoval  důležitost
otevřeného  dialogu  ve  vzájemných  vztazích.  V  otázce  izraelsko–palestinského  konfliktu
hovořil o významu komunikace s oběma stranami. Podpořil iniciativu amerického ministra
zahraničních věcí J.  Kerryho spojenou s ekonomickými balíčky pomoci.  Znovu zdůraznil,
že česko-izraelské partnerství považuje za strategicky velmi významné a nehodlá nic měnit
na intenzitě  vzájemného  dialogu.  V otázce  Východního  partnerství  poukázal  na  dubnové
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oslavy 5.  výročí  vzniku Východního partnerství  v Praze,  a to jak na prezidentské  úrovni,
tak v rámci  konference  k  Východnímu  partnerství  organizované  MZV. Připomněl,  že  ČR
při vzniku iniciativy  sehrála  významnou roli  a  uvedl,  že  událost  je  příležitostí  pro bilanci
uplynulých pěti let existence Východního partnerství a jeho účelu. 

2. Sdělení předsedy

Př. K. Schwarzenberg svolal po skončení schůze organizační schůzku s místopředsedy
a zástupci všech politických stran k plánovanému vyslání zahraničního výboru do Nepálu,
Bhútánu.

3. Připomínky a podněty poslanců

V tomto bodě nevystoupil nikdo z poslanců.

Schůze výboru skončila ve 14.35 hodin.
/Zapsala Zuzana Putnářová, tajemnice ZAV/

                René  Č í p                              Karel  S c h w a r z e n b e r g  
          ověřovatel výboru                           předseda výboru
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